
חקלאות ישראלית
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בעשור האחרון נמצא ענף החקלאות במשבר מתמשך. לאחר 
עשורים של צמיחה יציבה ופריון גבוה, התאפיין העשור 

האחרון בקיפאון בצמיחה ובירידה בפריון. הקיפאון בתוצר 
החקלאי המקומי נובע משילוב מערכתי של בעיות שונות 

בחקלאות המקומית: בצורת ממושכת, מעבר להשקיה במי 
קולחין, בעיות בגיוס אשראי באופן יעיל, בעיות מבניות 

והכבדות רגולציה, הזדקנות הענף והגדלת התחרות מחו"ל. 
מנוע צמיחה משמעותי שיכול להניע את הענף, הוא הטמעת 

חדשנות. לפי רוב המחקרים הכלכליים השקעה במו"פ 
מקושרת באופן מובהק לגידול בפריון הענפי. הירידה בפריון 

בענף החקלאות בולטת לרעה במיוחד לאור ההשקעה 
המשמעותית בישראל במו"פ חקלאי לאורך השנים, הן במגזר 

הפרטי )השקעות במיזמי אגריטק בהיקפים של 140 מיליון 
דולר בשנת 2017( והן במגזר הממשלתי )השקעה של כ-500 

מיליון ש"ח בשנה במחקר חקלאי ציבורי, רובם למימון 
מחקרים במכון וולקני והשאר לפקולטה לחקלאות ולמו"פים 

האזוריים(. ואינה תואמת את המובילות העולמית של ישראל 
בידע חקלאי וטכנולוגיות חקלאיות מתקדמות.

חסמים אל מול חדשנות בחקלאות
רמת החדשנות הגבוהה בישראל אינה מנוצלת דיה בחקלאות 

המקומית, ונראה שקיימים כמה חסמים לאימוץ נרחב 
ומתקדם של טכנולוגיות חדשניות בחקלאות המקומית, הן 
מצד החקלאים והן מצד תעשיית הידע: מצד החקלאים -  

בעיות מבניות )משקים קטנים מדי, שרובם אינם מאורגנים 
יחד(, בעיות גיוס אשראי )לא ניתן לשעבד קרקע שנמצאת 
בבעלות מדינה(, חוסר ידע וקושי בניהול סיכוני חדשנות; 

נדב כספי, מומחה לכלכלה, בטור 
שכל חקלאי, רפתן חייב לקרוא, 

על הירידה בפריון והמשבר 
בחקלאות כתוצאה מירידה דרמטית 
בהשקעות מחקר ופיתוח בחקלאות 

הישראלית ומה זה אומר לגבי 
העתיד. פרופ' טריינין "חשש גדול 

לעתיד המחקר בענף החלב".                                                             
מיוחד למגזין 'משק הבקר והחלב' •

נדב כספי חוקר כלכלה ומדיניות

הירידה בפריון החקלאי
כתוצאה מירידה 

בתקציבי מו"פ

תעודת זהות - נדב כספי
יוצא אגף התקציבים במשרד האוצר, בעל ניסיון 

מקצועי של כ-12 שנים ככלכלן וחוקר מדיניות, הן 
במגזר הציבורי והן כיועץ לחברות וארגונים במשק. 

בעל מומחיות בביצוע עבודות כלכליות הכוללות שילוב 
של ניתוח עסקי-כלכלי יחד עם ניתוח מגמות ענפיות, 

מדיניות ממשלתית ומשמעויות מאקרו-כלכליות. 
בעל תואר MA בכלכלה מהאוניברסיטה העברית 

בירושלים, ותואר BA בכלכלה ומתימטיקה. 
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ומצד תעשיית הידע -  מבנה תמריצים שאינו מוכוון דיו 
לחקלאות המקומית. האגריטק נושא פניו בעיקר ללקוחות 
בשווקים הגדולים בחו"ל, ואילו מבנה המו"פ הציבורי אינו 

מאפשר לידע הרב הקיים במערכת להיות מוטמע באופן 
מספק, ולהפוך את החקלאות הישראלית למובילה באימוץ 

טכנולוגיות חדשות. בנייר מדיניות שכתבתי לאחרונה 
במסגרת מכון יסודות בחנתי כמה חלופות לטיפול בבעיה 

ולהשגת המטרה. ניתוח החלופות העלה, כי החלופה שסביבה 
יש לרכז את עיקר המדיניות היא מיקוד הפעילות של מערך 

המו"פ הציבורי באתגרי החקלאות המקומית ורפורמה מבנית 
במערך זה. הגענו למסקנה כי שינוי מוצלח במערך המו"פ 

הציבורי יהיה בעל ההשפעה הרחבה והמשמעותית ביותר על 
יישום מו"פ בחקלאות המקומית.

המדיניות המוצעת תישען על שלוש רגליים
1.  בניית תוכנית ממשלתית סדורה ומתוקצבת להטמעת 

טכנולוגיות מתקדמות בחקלאות המקומית, הנשענת על 
תוכנית אסטרטגית רב-שנתית - כיום לא קיימת תוכנית 

קציר שדות תירס לתחמיץ

פרופ' זאב טריינין "דואג מאוד לעתיד 
המחקר בענף וההשלכות"

יו"ר קרן המחקר במועצת החלב ומנהל את הקרן 
"המצב כרגע, שהקרן של מועצת החלב, הדירקטוריון 
קיצץ ב-25 אחוז, זאת אומרת ירדנו מ-4 מיליון ל-3 

מיליון, גם ב-2019 וגם ב-2020 ואני חושש מאוד 
שכולנו נתרגל לזה. זה לא בסדר והקיצוץ הזה נחת 
עלינו בצורה כזאת שהיינו צריכים לדחות מחקרים 

שהיינו צריכים להתחיל ואז בלית ברירה, דחינו אותם. 
גם המחקרים שהחלו קוצצו ב-10 אחוז מתקציבם. 

לצערי כבר כמה שנים יש ירידה בתקציבים, בכל ענף 
החלב. בסופו של דבר החוקרים לא יוכלו לתת תשובות 

לכל מיני נושאים שעל הפרק. גיאוגרפית אנחנו 
נמצאים בין 3 יבשות וכל המחלות לצערי מגיעות 

אלינו, יש המון מזיקים וגורמי מחלות שאנו צריכים 
להתמודד איתן ומגמת הקיצוץ, מהווה מכה קשה מאוד 

לעתיד. אני מקווה שהנהלת מועצת החלב, תגדיל 
בחזרה את התקציב השנתי למחקרים. לדעתי ללא 

מחקרים, לאורך זמן, החוקרים יעזבו את הענף והדבר 
יפגע קשות בפיתוח עתידי של ענף החלב בישראל. זה 

ללא ספק מדאיג ואף עצוב". 

 רב-שנתית לחקלאות בישראל. יש לבנות תוכנית 
רב-שנתית למו"פ ציבורי, שנשענת על הגדרת מטרות 

לאומיות לחקלאות הישראלית, תוך התחשבות בצורכי 
בטחון המזון, השטחים הפתוחים ומשאבי הטבע, וכן 

על הצרכים המשתנים של השווקים הרלוונטיים בארץ 
ובעולם. תוכנית מו"פ כזו תקבע סדר עדיפויות ברור 

לתוכניות הפיתוח שמתוקצבות על ידי המדען הראשי 
במשרד החקלאות וניתן יהיה למדוד את העמידה ביעדים 

לאורך שנים.
2.  הגדרת סמכויות ברורה בין גופי המו"פ הציבורי השונים 
- מכוני המחקר והמו"פים האזוריים מתחרים כיום על 

תקציב המדען הראשי במשרד החקלאות. הפרדה ברורה 
בין תפקידי הגופים, לצד העמדת תקציבים ייעודיים לכל 

סוג מחקר נדרש )מחקר בסיסי, מחקר לטווח קצר ופעילות 
להטמעה והתאמה של טכנולוגיות קיימות(, תקטין את 

החיכוך בין הגופים ותייצר הפרדה בין מו"פ )שייעשה 
על ידי מכוני המחקר והפקולטה לחקלאות( לבין פעילות 
להטמעת חדשנות )שתיעשה על ידי המו"פים האזוריים 

בסיוע רשות החדשנות(.[ 
3.  שיפור במערך התמריצים במנגנוני המענקים והסיוע 

למו"פ החקלאי הפרטי ושיפור נגישותם של החקלאים 
לחדשנות ולאשראי לחדשנות -  המו"פ האזורי, בשיתוף 

רשות החדשנות, יהיה מוקד להעברה שוטפת של מידע 
על חדשנות רלוונטית בארץ ובעולם לחקלאים המקומיים, 

ובמקביל יבצע התאמות והטמעה של חדשנות אצל 
החקלאים המקומיים. כמו כן, המו"פ האזורי, בשיתוף 

רשות החדשנות, יהווה מוקד לייעוץ והדרכה להטמעת 
מו"פ וכן יסייע בתהליכים של קבלת מענקים ממשלתיים 

ומימון להטמעת תהליכי חדשנות בקרב החקלאים  ויצירת 
שיתופי פעולה עם יזמים מהמגזר הפרטי. בנוסף, יושקו 

תוכניות לביטוח הכנסה לחקלאים שיטמיעו חדשנות.

סיכום
המדיניות המוצעת היא מהלך משולב, שיצריך שילוב זרועות 
ממשלתי ופרטי )נציגי החקלאים(, ועל מנת להוציאו לפועל 

ייתכן שיהיה אף צורך לקדם החלטת ממשלה ייעודית לנושא. 
אני מאמין כי מיקוד המאמץ באתגרי החקלאות המקומית הוא 

מהלך נדרש, שיכולה להיות לו תרומה חשובה לחיזוק החקלאות 
הישראלית, להגדלת הפריון שלה ולהעלאת התוצר החקלאי. 

להערכתי, קיימת אפשרות ריאלית לביצוע השינוי וניתן ליישם 
אותו תוך הגעה להסכמות רחבות, בעלויות שאינן גבוהות 

במונחי תקציב המדינה ובלוח זמנים סביר והגיוני. החקלאות 
הישראלית זקוקה לשינוי זה, מדינת ישראל זקוקה לכך.   ▲
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ומצד תעשיית הידע -  מבנה תמריצים שאינו מוכוון דיו 
לחקלאות המקומית. האגריטק נושא פניו בעיקר ללקוחות 
בשווקים הגדולים בחו"ל, ואילו מבנה המו"פ הציבורי אינו 

מאפשר לידע הרב הקיים במערכת להיות מוטמע באופן 
מספק, ולהפוך את החקלאות הישראלית למובילה באימוץ 

טכנולוגיות חדשות. בנייר מדיניות שכתבתי לאחרונה 
במסגרת מכון יסודות בחנתי כמה חלופות לטיפול בבעיה 

ולהשגת המטרה. ניתוח החלופות העלה, כי החלופה שסביבה 
יש לרכז את עיקר המדיניות היא מיקוד הפעילות של מערך 

המו"פ הציבורי באתגרי החקלאות המקומית ורפורמה מבנית 
במערך זה. הגענו למסקנה כי שינוי מוצלח במערך המו"פ 

הציבורי יהיה בעל ההשפעה הרחבה והמשמעותית ביותר על 
יישום מו"פ בחקלאות המקומית.

המדיניות המוצעת תישען על שלוש רגליים
1.  בניית תוכנית ממשלתית סדורה ומתוקצבת להטמעת 

טכנולוגיות מתקדמות בחקלאות המקומית, הנשענת על 
תוכנית אסטרטגית רב-שנתית - כיום לא קיימת תוכנית 

קציר שדות תירס לתחמיץ

פרופ' זאב טריינין "דואג מאוד לעתיד 
המחקר בענף וההשלכות"

יו"ר קרן המחקר במועצת החלב ומנהל את הקרן 
"המצב כרגע, שהקרן של מועצת החלב, הדירקטוריון 
קיצץ ב-25 אחוז, זאת אומרת ירדנו מ-4 מיליון ל-3 

מיליון, גם ב-2019 וגם ב-2020 ואני חושש מאוד 
שכולנו נתרגל לזה. זה לא בסדר והקיצוץ הזה נחת 
עלינו בצורה כזאת שהיינו צריכים לדחות מחקרים 

שהיינו צריכים להתחיל ואז בלית ברירה, דחינו אותם. 
גם המחקרים שהחלו קוצצו ב-10 אחוז מתקציבם. 

לצערי כבר כמה שנים יש ירידה בתקציבים, בכל ענף 
החלב. בסופו של דבר החוקרים לא יוכלו לתת תשובות 

לכל מיני נושאים שעל הפרק. גיאוגרפית אנחנו 
נמצאים בין 3 יבשות וכל המחלות לצערי מגיעות 

אלינו, יש המון מזיקים וגורמי מחלות שאנו צריכים 
להתמודד איתן ומגמת הקיצוץ, מהווה מכה קשה מאוד 

לעתיד. אני מקווה שהנהלת מועצת החלב, תגדיל 
בחזרה את התקציב השנתי למחקרים. לדעתי ללא 

מחקרים, לאורך זמן, החוקרים יעזבו את הענף והדבר 
יפגע קשות בפיתוח עתידי של ענף החלב בישראל. זה 

ללא ספק מדאיג ואף עצוב". 

 רב-שנתית לחקלאות בישראל. יש לבנות תוכנית 
רב-שנתית למו"פ ציבורי, שנשענת על הגדרת מטרות 

לאומיות לחקלאות הישראלית, תוך התחשבות בצורכי 
בטחון המזון, השטחים הפתוחים ומשאבי הטבע, וכן 

על הצרכים המשתנים של השווקים הרלוונטיים בארץ 
ובעולם. תוכנית מו"פ כזו תקבע סדר עדיפויות ברור 

לתוכניות הפיתוח שמתוקצבות על ידי המדען הראשי 
במשרד החקלאות וניתן יהיה למדוד את העמידה ביעדים 

לאורך שנים.
2.  הגדרת סמכויות ברורה בין גופי המו"פ הציבורי השונים 
- מכוני המחקר והמו"פים האזוריים מתחרים כיום על 

תקציב המדען הראשי במשרד החקלאות. הפרדה ברורה 
בין תפקידי הגופים, לצד העמדת תקציבים ייעודיים לכל 

סוג מחקר נדרש )מחקר בסיסי, מחקר לטווח קצר ופעילות 
להטמעה והתאמה של טכנולוגיות קיימות(, תקטין את 

החיכוך בין הגופים ותייצר הפרדה בין מו"פ )שייעשה 
על ידי מכוני המחקר והפקולטה לחקלאות( לבין פעילות 
להטמעת חדשנות )שתיעשה על ידי המו"פים האזוריים 

בסיוע רשות החדשנות(.[ 
3.  שיפור במערך התמריצים במנגנוני המענקים והסיוע 

למו"פ החקלאי הפרטי ושיפור נגישותם של החקלאים 
לחדשנות ולאשראי לחדשנות -  המו"פ האזורי, בשיתוף 

רשות החדשנות, יהיה מוקד להעברה שוטפת של מידע 
על חדשנות רלוונטית בארץ ובעולם לחקלאים המקומיים, 

ובמקביל יבצע התאמות והטמעה של חדשנות אצל 
החקלאים המקומיים. כמו כן, המו"פ האזורי, בשיתוף 

רשות החדשנות, יהווה מוקד לייעוץ והדרכה להטמעת 
מו"פ וכן יסייע בתהליכים של קבלת מענקים ממשלתיים 

ומימון להטמעת תהליכי חדשנות בקרב החקלאים  ויצירת 
שיתופי פעולה עם יזמים מהמגזר הפרטי. בנוסף, יושקו 

תוכניות לביטוח הכנסה לחקלאים שיטמיעו חדשנות.

סיכום
המדיניות המוצעת היא מהלך משולב, שיצריך שילוב זרועות 
ממשלתי ופרטי )נציגי החקלאים(, ועל מנת להוציאו לפועל 

ייתכן שיהיה אף צורך לקדם החלטת ממשלה ייעודית לנושא. 
אני מאמין כי מיקוד המאמץ באתגרי החקלאות המקומית הוא 

מהלך נדרש, שיכולה להיות לו תרומה חשובה לחיזוק החקלאות 
הישראלית, להגדלת הפריון שלה ולהעלאת התוצר החקלאי. 

להערכתי, קיימת אפשרות ריאלית לביצוע השינוי וניתן ליישם 
אותו תוך הגעה להסכמות רחבות, בעלויות שאינן גבוהות 

במונחי תקציב המדינה ובלוח זמנים סביר והגיוני. החקלאות 
הישראלית זקוקה לשינוי זה, מדינת ישראל זקוקה לכך.   ▲


